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Bonus 1 500 Kč
nebo splátky bez navýšení?

Získej k výkupní ceně tvého staršího iPadu nebo
jiného zařízení bonus 1 500 Kč na nákup iPad Pro 11“

nebo iPad Pro 12,9“.

To chceš.

PONDĚLÍ 12. srPNa 2019 Č. 148 •WWW.METrO.CZsTřEDa 10. břEZNa 2021 Č. 48 • WWW.METrO.CZ
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Starožitnosti

Pronájmy - poptávka
• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému proná-
jmu v Praze, právní servis zajiš-
těn. Tel: 274784428 229660

• Hledám dlouhodobý proná-
jem bytu pro 2 os. - menší do
13 tis, větší do 18 tis. Potřebu-
ji: centrum do 30 minut, čisto,
dobrý stav. RK nevolat.
605845088232068

Práce - nabídka

• Přijmeme pracovníky na
úklid vagónů v Praze. Ubytová-
ní možné. Tel.972225727 232381

Byty - poptávka

• PENÍZE IHNED za byty v Pra-
ze pro firmy z Evropské unie.
Tel: 602212121 229629

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel. 739641969231771

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665231969

Nemovitosti - poptávka

• Vykoupíme Váš byt, dům,
chatu nebo pozemek za dob-
rou cenu. Uhradím exekuci,
dluhy na nájmu, privatizaci
nebo jiné pohledávky. Zajis-
tím prodej nebo výměnu bytu
a RD. Volejte 776363636. Rád
poradím.231032

• PENÍZE IHNED za nemovi-
tost v Praze pro firmy z Evrop-
ské unie. Tel: 602212121 229598

• Koupím byt nebo dům v Pra-
ze, zaplatím požadovanou
cenu a nechám bydlet nebo
dožít. Vše na dohodě
777603019.231465

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel. 739641969231793

Nemovitosti - nabídka

Ostatní
• Starož. nábytek a velkou
KNIŽNÍ POZŮSTALOST koupím
za solidní cenu. Knihovnu,
křesla, stolek, lampu, zajím.
obraz aj. pro styl. čítárnu. T:
603478873231160

Výměny
• Zajistíme VÝMĚNU vaší ne-
movitosti, rozdíl ceny doplatí-
me, vybrat si můžete i z našich
nemovitostí, které vlastníme.
774335509.231529

Byty - nabídka
• Prodám byt 3+1, Praha 9 -
Černý Most. RK nevolat! Info.
na tel.: 725995885.232275

Hobby - poptávka
• Koupím z pozůstalosti deč-
ky, nábytek, staré kožichy, ob-
razy, kabelky, bižuterii, odzna-
ky, mince, knihy, porcelán,
oděvy, housle atd.
Tel.: 608221020. 232278

Knihy a časopisy

Hledáte práci?

Jste v invalidním důchodu nebo
osoba zdravotně znevýv hodněná?

U nás jste na tom správnémmístě.

Služba v Praze na vrátnici v klidném
a čistém prostředí.

Volejte zdarma 800 108 111
Nebo pište

naborpraha@preventa.cz

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu /chalupu/

stavební pozemek na horách
či blízko hor - Krkonoše,

Orlické, Jizerky nebo Šumava.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel: 773 117 381

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

261 26 38 47
261 26 04 16
777 03 80 01
www.gato.cz
Jihlavská 611
Praha 4

Požadujeme invalidní

důchod.

Mzda od 100 Kč/hod.

Nabízíme náborový

příspěvek 10.000 Kč,

vyplácíme denně.

HLEDÁME ZAMĚSTNANCE

NA POZICE:

RECEPCE
AOSTRAHA

Tel.: 800 888 440
(bezplatná linka)

TOMEGAS s.r.o.
přijme na HPPmuže nebo ženu na pozici

VEDOUCÍHO CHRÁNĚNÉ
DÍLNYV PRAZE

Nástupní plat 28 000 Kč
Nabízíme:

telefon + služební auto a další benefity
Požadavky:

praxe s vedením týmumin. 10 lidí

Uchazeč je osoba OZP nebo osoba
s invalidním důchodem

Životopisy posílejte na e-mail:
tomis13@seznam.cz

POPTÁVKA BYTU
koupím byt na horách či blízko hor
- Šumava, Krkonoše, nebo Jizerky.

Na stavu nezáleží.
Děkuji za nabídky.
Tel: 773 117 381

JURIS REAL, spol. s r.o.
nabízí přímý výkup,
zprostředkování
prodeje, dražbu
nebo aukci.

A to za nejvyšší
možnou tržní cenu.

Před prodejem
vyřešíme právní vady,

dluhy, exekuce.
Možnost okamžité
výplaty zálohy.

www.prodejtojinak.cz

605 300 003

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

Práce v ostraze
po celé Praze

Volejte zdarma: 800 111 112

Náborový příspěvek
pro ID nebo OZZ
až 15.000 Kč

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

MOJE RANNÍ DÁVKA
INFORMACÍ

Intimní

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178



mojemetro denikmetrodmojemetro denikmetrod

PRAHA
Středa, 10. března 2021
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Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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SLAVIA ZVE NA RANGERS
HRDINY Z NEMOCNIC
FOTBALOVOU SLAVII ČEKÁ VELKÝ ZÁPAS. KDO BUDE NA STADIONU? STRANA 14

Svátek slaví: Viktorie

Havraní reality show. Nakoukněte ptákům z Budějovic až do hnízda
Velké hnízdiště havranů vedle Rabenštejnské věže v Českých Budějovicích je pod dohledem kamer. Netradiční projekt spustilo město spolu s vědci
z Přírodovědecké fakulty Jihočeské univerzity. Na snímku ornitolog Petr Veselý sleduje záběry na obrazovce přímo uvnitř věže, do budoucna tady má
vzniknout improvizovaná pozorovatelna s dalekohledem pro veřejnost. Zatím můžete dění v hnízdech sledovat na: havrani.rabenstejnska.cz. MAFRA

Očkovaní zemědělci
zabrání zdražení jídla
Strašák. Pokud nebudou kvalifikovaní pracovníci brzy „pod vakcínou“, může dojít k výpadkům domácích
potravin. Loni. Jablka z dovozu stála dvakrát víc než naše. Česká kvalita. Kontrola na světové úrovni STRANA 3
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Gambleři netrápí
jen hlavní město.
Stěžovatelé dosud
neuspěli.

Plošným zákazem automatů
a videoloterijních terminálů
se Praha loni na podzim roz-
hodla řešit striktní regulaci
hazardu na svém území. Za-
kázala proto takzvané tech-
nické hry, takže po uplynutí
současného přechodného ob-
dobí budou v metropoli exis-
tovat už jen kasina s živou
hrou, jako je ruleta či poker.
Po nedávné kritice nové
magistrátní vyhlášky rozvíři-
ly oblast herního průmyslu
další nové skutečnosti –
smršť regulačních vyhlášek
o hazardu napříč českými
městy i žaloba u Evropského
soudu. O té ale dosud tuzem-
ská média moc neinformují.

Z Děčína do Prahy
Současná regulace hazardu

v hlavním městě je nekon-
cepční a absolutně nepředví-
datelná. S tímto tvrzením ne-
dávno předstoupili před Ev-
ropský soudní dvůr advokáti
jednoho pražského provozo-
vatele heren. „Pokud jim
soud dá za pravdu, mohla by
kauza dostat úplně nový roz-
měr. Znamenala by totiž zá-
sadní komplikace i pro další
tuzemské obce s podobnou
vyhláškou v podobě povinno-
sti náhrad ušlého zisku, zapří-
činěného právě nezodpověd-
ným a nedůsledným přístu-
pem k regulaci hazardu,“
říká pro Metro prezident Čes-
ké komory loterijního prů-
myslu Stanislav Brunclík.
Celý příběh začal v roce

2013 v severočeském Děčíně.
Tamní radnice tehdy vydala

kontroverzní městskou vy-
hlášku o regulaci hazardu,
kterou umožnila provozová-
ní heren a kasin jen v urči-
tých předemdefinovaných lo-
kalitách. Herna, provozova-
ná zmiňovanou pražskou spo-
lečností s názvem Bonver
Win, se nacházela mimo tuto
oblast, v důsledku čehož jí mi-
nisterstvo financí odebralo
povolení k provozování ha-
zardních her. Kauza nakonec
skončila u tuzemského nej-
vyššího soudu, který shledal
významný průnik s evrop-
ským právem a postoupil ji
k posouzení Evropskému
soudnímu dvoru.
„Zjednodušeně řečeno, Ev-

ropský soudní dvůr se teď vy-
jádřil ve smyslu, že napadená
vyhláška je skutečně v rozpo-
ru s evropskou legislativou.
Narušuje totiž jeden ze zá-
kladních stavebních kamenů
evropského volného trhu –
a to volný pohyb služeb. Soud
poukázal na to, že hernu čas-
to navštěvovala i klientela
z nedalekého Německa.
V tomto světle nemůže argu-
mentace místní samosprávy
obstát,“ dodává pro Metro
Brunclík.

Rozhodne soud
Pod drobnohled se nyní do-

stávají samotné regulační vy-
hlášky. Stěžovatelé se snaží
o to, aby Evropský soudní
dvůr uzavřel kauzu s tím, že
je národní legislativa v oblas-
ti regulace hazardu v rozporu
s evropským právem. Pouka-
zuje přitom na několik kritic-
kých momentů, které sužují
většinu těchto předpisů
územních samospráv. Mezi
ně patří neostrá pravidla, jež
údajně dávají obecním úřa-
dům prakticky neomezenou
volnost tento tržní segment
regulovat. „To vede až k ab-

surdně nepředvídatelným si-
tuacím, kdy se obec ze dne na
den rozhodne provozovatele
hazardních her omezit. A to
bez jakékoliv předchozí vý-
strahy či náznaku. Utopené
náklady, které těmto provo-
zovatelům vznikly v souvis-
losti s koupí vybavení provo-
zovny nebo platy zaměstnan-
ců, netřeba asi zmiňovat,“ do-
plňuje pro Metro analytik
Centra ekonomických a trž-
ních analýz Jakub Žofčák.

Jako s očkováním?
Obecní samosprávy, tedy

obecní úřady a radnice, se na-
víc v současnosti nemusí po-
hybovat v rámci vytyčených
mantinelů. V podstatě totiž
mohou pravidla nastavit tak,
jak zrovna uznají za vhodné.
VDěčíně například vybrali ur-
čité části města, kde bude ha-
zard zakázán, a kde naopak
ne, v jinýchměstech ale volili
i radikálnější variantu celo-
plošného zákazu provozová-
ní hazardních her. Podobně

volně si začátkem tohoto
roku vedly i pražské radnice
při očkování seniorů.
Některé samosprávy jdou

ale ještě více do detailů, na-
příklad když rozlišují mezi
typy hazardních her a bez
zdůvodnění preferují někte-
ré z nich oproti jiným. „Čes-
ké Budějovice jsou městem
bez hazardu už minimálně
tři roky. Tedy papírově. Nulo-
vá vyhláška ovšem nedokáza-
la zabránit tomu, aby se na
v uvozovkách starých dob-
rých adresách přestalo hrát.
Stovky automatů jsou v pod-
statě identické, a přesto dia-
metrálně odlišné od svých le-
gálních předchůdců. Stát i sa-
mospráva nad nimi ztratily
kontrolu a vydělávají pouze
pro své majitele. A vydělávají
částky, že se jednomu až tají
dech,“ popisuje Brunclík.

Miliarda ročně
Plošná regulace hazardu

na území Prahy má řadu pro
i proti. Z nedávno uveřejněné

studie Centra ekonomických
a tržních analýz nicméně vy-
plývá, že z ekonomického
hlediska převládají negativa.
Kvůli vyhlášce totiž podle ní
rozpočet metropole přijde
o částku přesahující miliardu
korun, která by jinak mohla
být využita k financování pre-
venčních programů pro gam-
blery.
Pokud ovšem dá Evropský

soudní dvůr v děčínském pří-
padě za pravdu stěžovate-
lům, mohly by obecní roz-
počty četných obcí v tuzem-
sku „zaplakat“ ještě hlasitěji.
„Podle zákona je podíl obcí
z celostátního výnosu daně
z technických her podmiňo-
ván existencí fyzických her-
ních pozic. Praha se tedy je-
jich redukcí na svém území
připravila o podíl celostátní-
ho výnosu, a to jak u automa-
tů, tak on-line her. Kvůli dobí-
hajícím licencím se zákaz nej-
silněji projeví v roce 2024,
kdy bude roční ztráta činit
560,6 milionu korun. V dal-
ších letech bude ušlý daňový
výnos ještě vyšší,“ komentu-
je dopady pražské vyhlášky
Žofčák. Náměstek primátora
pro finance Pavel Vyhnánek
operuje s jiným číslem než
analytici. Výpadek z příjmů
města bude podle něj „pou-
ze“ 400milionů korun ročně.
Kritiky magistrátní vyhláš-

ky jsou například řeporyjský
starosta Pavel Novotný či sta-
rosta Prahy 13 David Vodráž-
ka. Ten se nechal pro Metro
slyšet, že současná podoba re-
gulace způsobuje přesun
gamblerů na okraj metropo-
le. Na stole se mu tedy kupí
žádosti o nová kasina, které
bude muset brzy schválit.

Číslo dne

100
Vodárenská věž Děvín v Pra-
ze 5 se dočkala rekonstrukce
a modernizace. Opraven byl
vnější plášť, schodiště i stroj-
ní technologie a elektrické vy-
bavení. Náklady přesáhly 100
milionů korun. Některé histo-
rické části byly předány Ná-
rodnímu technickému mu-
zeu. Stavba přečerpávací
věže, tvořené ocelovými tubu-
sy, vznikala v letech 1976 až
1977 podle návrhu architekta
Karla Hubáčka.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Hezčí Ípák
Podloubí u Lékařského
domu u náměstí I. P. Pavlo-
va se dočká rekonstrukce.
Neupravený prostor bude
vyčištěn, opraven a vznik-
ne zde místo pro předza-
hrádky. Na obnově se rad-
nice Prahy 2 dohodla s Čes-
kou lékařskou společností
J. E. Purkyně, Českosloven-
skou obcí legionářskou
a magistrátem. V podloubí
jsou nyní mimo jiné večer-
ky a odjíždějí odtud přede-
vším noční autobusové
linky. 2x PRAHA 2

Tolerance na nule

Změnu vyhlášky loni předloži-
la radní Hana Kordová Marva-
nová. Ta je s její schválenou
podobou spokojena dodnes.
Současnou podobu vyhlášky
podporuje také primátor
Zdeněk Hřib.

● Nenápadné rozhodnutí
Evropského soudního dvora
může postavit místní regula-
ci hazardu na hlavu. Evrop-
ský soudní dvůr by tak pro-
lomil rozhodnutí minister-
stva financí, a tím založil
určitý precedens. Řadě po-
škozených subjektů se totiž
otevře cesta k vymáhání
kompenzací.

Zákaz hazardu čelí kritice
také už u Evropského soudu

Krátce

Na metro si
počkáte déle
Organizátor dopravy ode
dneška prodloužil inter-
valy metra. Oproti dosa-
vadnímu stavu se mění
intervaly ve špičkách
na lince C o 10 až 20
sekund, na lince B o 20
až 30 sekund a na lin-
ce A o 30 až 40 sekund.
Dopravní podnik také
na 40 místech začal pro-
dávat cestujícím respirá-
tory úrovně FFP2. JAR

Citát

Společenské náklady
spojené s patologický-
mi hráči budou v Praze
přetrvávat. Peníze na
léčbu gamblerů ale
bude třeba brát jinde.
JAKUB ŽOFČÁK, ANALYTIK CETA
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Koronavirové téma se netýká
jen problémů ve zdravotnic-
tví, ve školství, výpadků tržeb
ve službách a dalších podnika-
telů. Upozorňují na sebe i ze-
mědělci. „Na vládu jsme poža-
davek ohledně očkování po-
slali už v březnu minulého
roku. Zatím bez odpovědi. Ne-
chceme strašit, ale pokud ne-
budou kvalifikovaní pracovní-
ci v zemědělství očkováni,
může dojít k výpadkům suro-
vin a potravin. Jejich ceny
pak z důvodu dovozů poletí
nahoru,“ říká pro deník Met-
ro Jiří Milek, místopředseda
Iniciativy zemědělských a po-
travinářských podniků (IZPP).

Z průzkumu, který pro vás
zpracovala agentura
STEM, vyplývá, že se lidé
tvrdého lockdownu obáva-
jí. Ten by mohl zapříčinit
nedostatek potravin. Je
tomu skutečně tak?
My jako zemědělci a potra-

vináři nechceme strašit, že
k výpadkům potravin skuteč-
ně dojde. Nicméně s ohledem
na situaci je možné, že něja-
ké výpadky budou. Kvalifiko-
vaní pracovníci v zeměděl-
ství se třeba nahrazují velmi
těžce. Jen v případě podniků,
které jsou sdružovány pod
IZPP, by mohlo dojít k výpad-
ku české domácí produkce
například u mléka a mléč-
ných výrobků o více než
25 procent, u vepřového
masa o více než 60 procent,
u drůbežího masa o více než
70 procent. Dále by došlo k vý-
znamnému výpadku i u ovo-
ce, zeleniny, brambor, ale
také u jiných komodit. Pro za-
bezpečení rostlinné a živočiš-
né výroby je nutné mít k dis-
pozici kvalitní pracovní sílu,
která pracuje sedm dní v týd-
nu, a důležitost těchto lidí je
nutné zabezpečit přednost-
ním vakcinačním progra-
mem proti covidu-19. Pokud
by to nebylo zajištěno, bude
ohroženo nejen zdraví lidí
pracujících v zemědělství
a potravinářské výrobě, ale
budou ohroženy i dodávky su-
rovin k produkci domácích
kvalitních českých potravin.

Jde o to, zda by pak Česko
muselo více surovin
dovážet. Máte představu,
o kolik by se jednotlivé
výrobky zdražily?
Pokud bychom museli na-

hradit dovozem celý výpadek
produkce podniků IZPP, do-
šlo by určitě ke zdražení, jak
už jsme si vyzkoušeli v minu-
lém roce, zejména v dubnu
a květnu až září. Příkladem

byla cena jablek. Z 29 korun
ještě u českých vzrostla cena
na 74 korun za kilogram do-
vezených jablek, u květáku
z 30 až 35 korun za hlávku na
99 korun za hlávku z dovozu.
To je realita, když už není
k dispozici domácí produkce,
ceny potravin se výrazně zvy-
šují. Takový vývoj by nastal
u všech dalších komodit.

Firmy, které jsou pod vaší
iniciativou, upozorňují
na to, že stát přehlíží
důležitost očkovat i lidi
z tohoto oboru. Jaké kro-
ky podnikáte, aby došlo
k očkování zemědělců?
V současné době byl poža-

davek na očkování pracovní-
ků v zemědělství a potravi-
nářství iniciován na úrovni
ministra zemědělství, který
určitě tento požadavek před-
nesl na jednání vlády ČR. Chá-
peme, že je důležité očkovat
zejména ty, kteří bojují o lid-
ské životy v první linii. Pro-
dukce potravin je ale také dů-
ležitá. Nepotřebujeme ne-
zbytně naočkovat všechny ze-
mědělce, ale zejména ty, kte-
ří se starají o zvířata a v tuto
chvíli zakládají úrodu. Všech-
ny firmy naší iniciativy jsou
schopny s očkováním svých
pracovníků pomoci. Pokud
budeme doma produkovat
méně, pochopitelně se pak
bude dovážet více a dá se oče-
kávat cenový nárůst.

Kromě covidu se diskutuje
také o novele zákona,
která by obchodům
nařídila odebírat české
produkty. Jaký je v tomto
kroku posun?
Novela zákona o potravi-

nách má maloobchodním
prodejcům stanovit minimál-
ní podíl prodeje domácí čes-
ké produkce. Pozor, jde jen
o prodejny s prodejní plo-
chou nad 400 metrů čtvereč-
ných a nejde ani o spe-
cializované prodejny. Nejde
ani o celý sortiment všech po-
travin, ale o přibližně 130 zá-
kladních potravin. Podíl by
měl postupně narůstat z 55
procent v roce 2022 a v roce
2028 a následujících letech
byměl býtminimálně 73 pro-
cent. Novelu zákona bude
tento měsíc projednávat Se-
nát, v lednu ji již schválila Po-
slanecká sněmovna. Novela
má hlavně zabezpečit kvalit-
ní, čerstvé domácí potraviny
a má posílit domácí české ze-
mědělce a potravináře, ale
i zaměstnance v zemědělství
a potravinářství, kteří v tom-
to byznyse tahají za kratší ko-

nec provazu. Podobné pod-
mínky již mají třeba ve Fran-
ci, kde zákon platí od října
2018 nebo i v Kanadě.Maloob-
chodní prodejci se brání zvý-
šit podíl nákupu českého pů-
vodu na úkor dovozů z jejich
mateřských zemí, čímž je jas-
né, že vyspělé země EU zabez-
pečují prodej svých potravin
nejen na vlastním území, ale
i v jiných zemích EU.

Vidíte v tomto možném
kroku posun? Mohlo by
tím být Česko skutečně
alespoň nějakou měrou
soběstačné?
Zvýšit podíl českých domá-

cích potravin v maloobchodě
bez schválení novely zákona
není možné. I když české po-
traviny dokážeme vyrábět
levněji, jsou kvalitnější a čers-
tvější, nedokážeme je umístit
na našem trhu, jelikož naši
maloobchodní prodejci jsou
v rukou zahraničních produ-
centů a přednostně prodávají

několikanásobně více dotova-
né zemědělské a potravinář-
ské produkty. Pokud nakoupí
část českých potravin, tak na-
sadí podstatně vyšší obchod-
ní přirážku a tím uměle zvy-
šují ceny domácích potravin.
Příkladem jsou brambory
a výrobky z nich, kde jsme
soběstační na 40 procent.
Vminulosti jsme byli v bram-
borách soběstační zcela a ješ-
tě jsme část produkce vyváže-
li. A jak je to s cenou? České
tříděné brambory maloob-
chod nakupuje od pěstitelů
za 2,20 až 2,50 koruny za kilo-
gram – ale známe případy,
kdy byl nákup i pod dvě koru-
ny za kilo – a prodej v „akci“
je 18 korun za kilogram!
A jak je to s dovozem? Do ČR
bylo například v roce 2019
celkem dovezeno brambor
ve slupce a ve výrobcích v ob-
jemu 201,2 tisíce tun. A od-
kud se k nám dovážejí bram-
bory a výrobky z brambor? Ze-
jména z Německa, Nizozem-

ska, Francie, Polska, Egypta,
Maroka, Tuniska, Ukrajiny,
ale také z Nového Zélandu.

Dá se porovnat kvalita
zahraničních produktů
s českými?
Česká kvalita je v Česku ga-

rantována řadou kontrolních
orgánů, které jsou nejen na
evropské, ale i světové úrov-
ni. Ze statistických údajů je
zřejmé, že Česká republika
používá nejnižší podíl che-
mických ochranných pro-
středků na hektar zeměděl-
ské půdy i nejméně průmyslo-
vých hnojiv na hektar ve srov-
nání se všemi, kteří k nám ze-
mědělské produkty a potravi-
ny dováží. Jde o několikaná-
sobný rozdíl. Z hlediska kon-
trol produktů v maloobchod-
ním prodeji vychází nejlépe
české potraviny. V záchytech
kontrolních orgánů Státní ze-
mědělské a potravinářské in-
spekce je jednoznačně patr-
né, že naše produkty měly
v loňském roce i v těch před-
cházejících nejnižší nálezy
vadných kusů – ve srovnání
s dovozem z EU i ze zemí
mimo EU.

Tato projednávaná novela
má ale i řadu kritiků.
Podle nich by nahrávala
velkým potravinářským
a zemědělským firmám.
Je důležité si uvědomit, že

novela nahrává především
všem českým zemědělským
firmám, což je podle nás
dobře. Minimální podíl čes-
kých produktů ve velkých ob-
chodech může také podpořit
i střední a menší producenty,
aby se do těchto prodejen se
svým zbožím dostali. Ná-
vrhem zákona se bude prav-
děpodobně zabývat Evropská
komise. MAREK PEŠKA

Obava z tvrdého lockdownu

Místopředseda IZPP Jiří Milek IZZP.CZ

V Česku se podle statistik ČSÚ
z roku 2019 spotřebují, včetně
ztrát a odpadů, 2,2 milionu
kilogramů potravin každý den.

● Iniciativa zemědělských
a potravinářských podniků si
nechala vypracovat průzkum
od agentury STEM. Z něho
vyplývá obava Čechů
z tvrdého lockdownu.

● Sedm z 10 Čechů se obává,
že se nedostatek potravin
v obchodech projeví nejpozdě-
ji do měsíce. Dramatičtěji situa-
ci vidí vysokoškoláci a ženy,
které se dokonce častěji
domnívají, že by se situace

v obchodech projevila již
za tři dny.

● Polovina lidí v aktuálním prů-
zkumu si myslí, že by vláda
s ohledem na současnou
situaci měla více podporovat
české zemědělce a zařídit navý-
šení státních hmotných rezerv.
„Aktuálně bychomměli zařa-
dit zaměstnance v potravinář-
ství a zemědělství do klíčových
strategických sektorů. Největší
riziko vidíme v mlékárenství,
kde drtivou většinu mléka pro
ČR zajišťuje přibližně tři tisíce
lidí ve dvousměnném provo-
zu. Věříme, že tento fakt vláda
brzy zohlední,“ říká Milek.

● Iniciativa zemědělských a po-
travinářských podniků vznikla
v roce 2015 a sdružuje dvanáct
významných českých zeměděl-
ských a potravinářských podni-
ků s produkcí základních potra-
vin rostlinného a živočišného
původu.

● Podporuje uplatňování vědy,
výzkumu, vývoje a inovací
v zemědělství a potravinářství
a spolupracuje s ostatními ne-
vládními organizacemi tohoto
oboru. Letos plánuje pokračo-
vat v osvětové činnosti s cílem
zvýšit soběstačnost v potravi-
nách českého původu.

Kvůli nemocným zemědělcům
se zdraží potraviny z dovozu
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Reprodukční číslo
nemoci covid-19 kleslo
pod hodnotu jedna.
Nápor na nemocnice
ale teprve přichází.

Mohlo by to znamenat, že síla viru
slábne. Jedná se ale zatím o jedinou
dobrou zprávu. Reprodukční číslo,
které udává, kolik lidí může nakazit
další, včera kleslo pod jedničku. To
ukazuje na zpomalování šíření choro-
by. Vyplývá to z údajů nawebuminis-
terstva zdravotnictví. Rizikový index
protiepidemického systému PES, kte-
rým se původně řídila opatření proti
šíření koronaviru, se včera snížil
z úrovně nejvyššího, pátého stupně
pohotovosti na hodnotu odpovídající
čtvrtému stupni. Reprodukční číslo
se z pondělních 1,01 snížilo na 0,97.
Nad hodnotou jedna se předtím vytr-
vale drželo už od začátku února. Kaž-
dý člověk pozitivně testovaný na ko-
ronavirus tak v průměru nakazil více
než jednoho dalšího člověka. Kromě
reprodukčního čísla se mírně snížily
i další tři ukazatele pro výpočet inde-
xu PES. Jde o podíl hospitalizova-
ných, u kterých se covid-19 prokázal
až v nemocnici, počet nově nakaže-
ných koronaviremna 100 tisíc obyva-
tel za posledních 14 dní a čtrnácti-
denní průměr nakažených mezi se-
niory. Lepší čísla už hlásí také kraje.
Přesto je Česko v tomto týdnu v nej-
horší situaci, upozorňují zdravotní
odborníci napříč obory. ČTK

Nakažení. Tady je to lepší

V Královéhradeckém kraji epidemie
mírně zpomaluje ve všech pěti
okresech. V pondělí přibylo 506
nákaz, před týdnem 764 a o týden
dříve 1045.

● V Karlovarském kraji přibylo v pondě-
lí 69 potvrzených nákaz koronavi-
rem, o 405 méně než před týdnem.
Za víkend, kdy se ale méně testuje,
přibylo v regionu 158 nákaz, za před-
chozí víkend to bylo 195. Klesá počet
aktivních případů, zatímco minulé
pondělí jich bylo 6236, nyní jich mi-
nisterstvo zdravotnictví uvádí 5039.

Pacientů je stále více

Ve středočeských nemocnicích bylo
ke včerejšímu ránu 827 pacientů,
dosud nejvyšší počet. Na jednotkách
intenzivní péče leželo 162 lidí.

● Nemocnice se snaží dál zvyšovat ka-
pacity. V Příbrami se otvírá nové covi-
dové oddělení, stejně tak mají přibýt
nová lůžka v Nymburku. Příbramská
nemocnice kvůli skokovému nárůstu
počtu nemocných uzavřela další od-
dělení, tentokrát oční. Jeho kapacity
poslouží covidovým pacientům. Ne-
mocnice tak získá zhruba deset lů-
žek. V záloze má i další oddělení, kte-
rá začne postupně připravovat. Akut-
ní péče ve středočeských nemocni-
cích není ohrožena.

Fakultní nemocnice u svaté Anny
v Brně měla včera šest pacientů s nemo-
cí covid-19 ve vážném stavu na mimo-
tělním oběhu (přístroj ECMO), což ne-
měla za celou dobu pandemie.

● V nemocnicích v kraji je více než 900
pacientů s koronavirem a jejich počet

stoupá. Přibývá také pacientů s náka-
zou ve vážném stavu. Je jich téměř
200, v předešlých měsících to bylo
přes 100. Přístroj ECMO slouží pro
mimotělní výměnu plynů. Nahrazuje
funkci plic. Umí nahradit i funkci srdce.
ECMO slouží pro pacienty v nejvážněj-
ším stavu.

Podle primáře infekčního oddělení
Adama Vitouše bude nadcházejících
14 dní kritických. Lékařmíní, že vlád-
ní opatření situaci příliš nezlepšují.
„Takžemusí přijít počasí, aby to zasta-
vilo. Čím dřív se oteplí, tím lépe. Ka-
pénky se pak přenášejí hůř než v sou-
časném počasí,“ řekl. Mluvil i o účin-
cích schválených vakcín. Jsou v pořád-
ku, rozhodně ale nedoporučuje ty
bez certifikace. Kvůli mutacím viru
byl obnoven výzkum české vakcíny.
„Vir má k dispozici miliony lidí a mi-
liardy kopií, chybou se objeví muta-
ce. Když nemocných bude méně, tak
nebudou vznikat,“ uvedl. iDNES.cz

Poslanec ODS Jiří Ventruba, jenž byl
hospitalizován s těžkým průběhem
covidu-19, zemřel. O úmrtí včera in-
formoval přímo na sněmovním plé-
nu předseda ODS Petr Fiala, který po-
slaneckou schůzi řídil. Poslanci uctili
Ventrubovu památkuminutou ticha.
Do poslaneckých lavic by měl nově
nastoupit podnikatel Libor Hoppe.
Minulý týden byl hospitalizován po-
slanec KSČM Jiří Dolejš. Sociální de-
mokrat Jan Birke byl naopak po těž-
kém průběhu covidu z nemocnice
propuštěn. Minulý týden bylo v ka-
ranténě či mezi nemocnými zhruba
15 zákonodárců dolní komory. ČTK

Zpomaluje
už konečně?

Brno: pacientů ve vážném stavu přibývá

Primář. Už nám
pomůže jen počasí

Zemřel. Uctili ho
minutou ticha
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Jak dlouho budou Češi
v blízké budoucnosti
odpočívat od práce.
Nad tím si teď budou
lámat hlavu poslanci.

Chci jít do práce. Fyzicky. To je mo-
mentálně přánímnoha lidí, kteří, po-
kud jim to druh profese dovolí, tráví
už týdny nebo měsíce v režimu
home office. Hranice mezi domo-
vem, firmou a volným a pracovním
časem už přestali vnímat. Přesto pro
ně slovo „dovolená“ není cizí.
Poslanci se v těchto dnech rozho-

dují, jestli by ke čtyřem týdnům vol-
na, na které mají zaměstnanci v sou-
kromém sektoru právo, měl přibýt
i pátý týden. Na srovnání s nároky
státní sféry, kde se počet volných týd-
nů pro odpočinek může pohybovat
až k osmi týdnům, se ale ne všichni
podnikatelé dívají s pochopením. Už
proto, že v řadě soukromých společ-
ností je pátý týden dovolené součástí
firemních benefitů.
Jenže někteří soukromí zaměstna-

vatelé nemívají na takovou výhodu
vždy dost prostředků a mají takový
benefit jen proto, aby jim lidé neutí-
kali ke konkurenci. „Například malé
podniky do padesáti zaměstnanců
tvoří více než devadesát devět pro-
cent všech podniků v Česku a kvůli
již rok trvajícím omezením jsou čas-
to na pokraji existence,“ říká Vladi-
mír Dlouhý, prezident Hospodářské
komory, kam se sbíhají ohlasy ohled-
ně připravované dovolenkové nove-
ly. Řada podnikatelů chápe uvažova-
nou změnu jen jako další populistic-

ký tah před podzimními volbami do
Poslanecké sněmovny. „Je obava, že
v důsledku dominového efektu
vznikne tlak na šestý a třeba i sedmý
týden placeného volba,“ upozorňuje
Dlouhý.
S návrhem na prodloužení zákon-

né dovolené přišli již před dvěma
lety komunisté, kladnou odezvu na-
šel i u sociální demokracie. Napří-
klad odboráři, kteří představují v Čes-
ku asi desetinu zaměstnanců, s nega-
tivním dopadem na firmy nesouhla-
sí. „Žádnou z firem jsme při kolektiv-
ním dojednávání tímto požadavkem
zatím ke krachu nepřivedli,“ říká Jo-
sef Středula, předseda Českomorav-
ské konfederace odborových svazů.
Navrhující poslanci KSČM tvrdí, že

jde jen o uzákonění stavu, který
v Česku už běžně funguje. I když za-
tím poslanci kvůli epidemickým
opatřením jednání o novele odložili
na příští dny, ve Sněmovně je pravdě-
podobně dost hlasů na její schválení.
„Jsme rádi, že se podařilo přesvědčit
také hnutí ANO, a ve Sněmovně je ko-
nečně dostatek hlasů pro změnu zá-
kona, která pomůže všem zaměst-
nancům,“ konstatoval místopředse-
da vlády Jan Hamáček. Jenže sociální
ani hospodářský výbor zatím k návr-
hu nedaly v minulosti pozitivní vyjá-
dření.
Podnikatelská sféra je přesto k úva-

hám o změně dovolených skeptická.
Odborníci by spíše přivítali vzájem-
nou dohodu firem se zaměstnanci.
„Firma se může v tržním prostředí se
zaměstnanci domluvit, co je pro ně
zajímavé. Některé firmy to raději li-
dem zaplatí, jiné firmy zvládají více
dnů dovolené,“ říká Tomáš Ervín
Dombrovský z LMC, která provozuje
portál Jobs.cz. PAVEL HRABICA

Zatím jsme v souladu s Unií

Česká právní úprava ohledně dovole-
né je v souladu s unijními pravidly.
Ta zaručují aspoň čtyři týdny volna.

● V sousedním Německu mají lidé
ze zákona 24 dnů volna.

● Od 1. 1. 2021 platí v Česku čerpání
dovolené ne na dny, ale na hodiny.
V přepočtu to představuje
160 hodin (4 týdny po 40 hodinách).

Maturity? Možná
hned tři různé
Letošní maturita by mohla být
kvůli epidemii koronaviru klasic-
ká pro studenty mířící na vyso-
kou školu, lehčí zejména pro stu-
denty bez zájmu o vysokoškol-
ské studium a úřední pro ty, kte-

ří doloží problémy v distanční vý-
uce, uvedl včera premiér Andrej
Babiš ve videu zveřejněném na
Twitteru. Tři typy maturit jmeno-
val jako základ k debatě o podo-
bě letošních zkoušek. O maturi-
tách bude premiér dnes jednat
s ministrem školství Robertem
Plagou, ten s návrhem na úřední
maturity nesouhlasí. ČTK

Nic není zadarmo

26
Podle odhadů Hospodářské komory
České republiky vyjde jeden týden
dovolené navíc zaměstnavatele až na
26 miliard korun ročně. Tyto výdaje
by podle komory mohly vážně zkom-
plikovat restart české ekonomiky.
Poslanecký návrh předpokládá, že
případná pětitýdenní dovolená by
platila od 1. ledna 2022.

Čtyři, nebo pět
týdnů volna?

Krátce
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Rusové o vakcínu
ztrácejí zájem,
viru už se nebojí.

Pro Evropskou unii včetně
Prahy je očkování Sputnikem
V výrazným tématem. Ale co
v zemi, kde vakcína velmi po-
hotově vznikla?
Podle průzkumu sociologic-

ké agentury Levada nad očko-
váním Sputnikemneváhá jen
33 procent Rusů. To je o osm
procent méně, než když vak-
cinace v prosinci začala. Prů-
zkum byl proveden na vzor-
ku 1601 lidí z padesáti rozlič-
ných ruských regionů.
Dávku ruské látky navíc vy-

loženě odmítá 62 procent rus-
kých občanů. Nejméně popu-
lární je vakcína mezi mladý-
mi Rusy od 18 do 24 let. Nejví-
ce respondentů se bálo vedlej-
ších účinků. „Lidé mají
strach. Létá tu plno drbů
o komplikacích,“ uvedla pěta-
dvacetiletá Lidia Nikolajevna
pro Levadu.
Andrej Kortunov

z think-tanku Ruská rada pro
mezinárodní záležitosti vy-
světluje, proč jsou Rusové tak
opatrní. „Nevěří svému vlast-
nímu státu a nemají důvěru
v nic, co z něj vzešlo,“ konsta-
tuje. Podle Levady se navíc ce-
lých 64 procent lidí domnívá,
že je koronavirus umělý
a coby biologickou zbraň ho
vyvinuli v laboratoři. Tato do-
mněnka je nejsilnější ve
střední věkové kategorii
40 až 54 let.

Země žije bez lockdownu
Už od podzimní vlny v Rus-

ku neplatí žádný celostátní
lockdown, oficiální představi-
telé země o stále trvající hroz-
bě příliš nemluví a covid není
velké téma ani ve státních
médiích. Ta nespustila žád-
nou větší kampaň, aby obyva-
tele vybudila k návštěvě vak-
cinačních center.
Na očkování ještě nešel ani

Rus číslo jedna, prezident Vla-
dimir Putin. O tom, že ho pod-
stoupí, se poprvé zmínil už
v září. Od té doby otálí.
Nejdřív prý proto, že vakcína
ještě nebyla dostupná pro
jeho vrstevníky. To se brzy
změnilo, Putin ovšem dál
čekal. Před dvěma týdny vlád-
ce Kremlu prohlásil, že si ne-
hodlá „hrát na opičku“ před
zraky kamer. HAL a iDNES.cz

Bruselský dopravní podnik
(STIB) v souvislosti s Meziná-
rodním dnem žen přejmeno-
val deset stanicmetra po slav-
ných ženách. Navíc slíbil, že
v příštích třech letech po že-
nách natrvalo pojmenuje
17 autobusových a tramvajo-
vých zastávek, aby „feminizo-
val“ svou síť.
Mezi ženami, které STIB vy-

bral pro dočasné pojmenová-

ní stanicmetra, byly afroame-
rická obhájkyně lidských
práv Rosa Parksová, klimatic-
ká aktivistka Greta Thunber-
gová nebo pákistánská bojov-
nice za právo dívek na vzdělá-
ní a nositelka Nobelovy ceny
za mír Malala Júsufzaiová.
Sedmautobusových a tram-

vajových zastávek má být po-
jmenováno po ženách ještě le-
tos. ČTK

Citát

Sputnik si nechám
podat až na konci
léta nebo začátkem
podzimu.
VLADIMIR PUTIN
PREZIDENT RUSKÉ FEDERACE

Skála se
probudila
k životu
Na Gibraltaru, který je vý-
spou Spojeného království
na jihu Pyrenejského polo-
ostrova, je po dvouměsíč-
ním tvrdém lockdownu
o něco veseleji. Gibraltar,
jenž nese přezdívku Skála
(viz fotka), již umožňuje
volný pohyb osob. Do kon-
ce března chce mít dokon-
ce naočkovánu drtivou vět-
šinu svých obyvatel star-
ších šestnácti let. Na Gibral-
taru, jenž spadá pod Lon-
dýn od roku 1713, nyní žije
asi 30 tisíc obyvatel. „Ská-
la“ ve třech poválečných
referendech odmítla
připojení ke Španělsku. AP

Belgický herec
v české kotlině
Legendární Jean-Claude
van Damme přijal roli ve
filmu Bastardi 4: Reparát.
První klapka padla včera
v severočeském Chánově,
šedesátiletá hvězda
akčních filmů se ale na
„placu“ ještě neobjevila.
Film režiséra Tomáše Mag-
nuska bude mít premiéru
příští rok. MET

Separatisté mají
velký problém
Evropský parlament zba-
vil imunity bývalého kata-
lánského premiéra Carle-
se Puigdemonta a další

dva separatistické politi-
ky autonomního španěl-
ského regionu. Madrid
chce trio postavit před
soud kvůli referendu o ne-
závislosti Katalánska
z roku 2017.

Rozhovor Alžbětu
zarmoutil
Buckinghamský palác po
téměř dvou dnech prolo-
mil mlčení ohledně kon-
troverzního televizního
rozhovoru prince Harry-
ho a jeho manželky
Meghan. Ve včerejším
prohlášení vydaném ve
jménu královny Alžbě-
ty II. uvádí, že podrobnos-
ti o problémech páru rodi-
nu zarmoutily. ČTK

Vakcína z východu

Rusko začalo populaci plošně
očkovat vakcínou Sputnik V
jako první na světě loni na
konci listopadu, první dávky
ale byly podány již loni
v srpnu.

● Rozsah i dostatečnost testů
vakcíny zejména zpočátku
zpochybňovala řada západ-
ních expertů. Vědci kritizova-
li především malou transpa-
rentnost vývoje a testování
vakcíny.

● Předsedkyně rady Evropské
agentury pro léčivé příprav-
ky (EMA) Christa Wirthume-
rová-Hocheová v neděli vy-
zvala členské státy Evropské
unie, aby neschvalovaly nou-
zové nasazení ruské vakcíny
proti covidu-19 Sputnik V.

● Členské státy mají vyčkat,
dokud EMA sama dostateč-
ně neposoudí její bezpeč-
nost a efektivitu.

● Sputnikem V se v Evropské
unii očkuje zatím jen v Ma-
ďarsku, zásilky vakcíny obdr-
želo rovněž Slovensko.

● Rusko obdrželo předběžné
objednávky na 2,4 miliardy
dávek z 50 zemí světa, což
by znamenalo naočkování
1,2 miliardy lidí.

● Sputnikem se očkuje také
v Argentině, Mexiku, Bělo-
rusku, Arménii či Srbsku.

AP

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Krátce

Slavný Sputnik
doma paběrkuje

Ženy. Nově v MHD

JAKUB CWIEK - BESTIE
KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ

WWW.KOSMAS.CZ

K WIEK BESTIEKUB CWKUB CW'

NOVÝ PŘÍBĚH O GRIMM CITY



PŘIPRAVTE SE NA KRÁSNÉ A SPOKOJENÉ JARO
KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Oslňte své okolí dokonalými vlasy díky uni-
kátnímu doplňku stravy DonnaHAIR® Forte
se zvýšeným obsahem aminokyselin,
pivovarských kvasnic a biotinu, který pomá-
há při zvýšeném vypadávání vlasů, pod-
poruje přirozenou kvalitu vlasů a jejich
pevnost. Navíc je obohacen o extrakt
kopřivy dvoudomé, která podporuje
tvorbu keratinu. Ten tvoří až 90 %
vlasu a jeho nejdůležitější součástí
jsou aminokyseliny. V každé to-
bolce DonnaHAIR® Forte najdete
aminokyseliny hned tři – metionin,
cystein, tyrosin, které jsou klíčové
pro strukturu a zdraví vlasu. Složení
přípravku je speciálně přizpůsobeno také
pro potřeby těhotných a kojících žen. Žádejte
v lékárnách.

Vsaďte na účinný doplněk stravy z lékárny NadraIN FORTE, v jehož složení se
nachází len setý, který podporuje zdraví a normální funkci prsou. Dále obsaže-
ný pupalkový olej přispívá k udržení hladké, pružné, hydratované kůže prsou
a dekoltu. NadraIN FORTE je jedinečný přírodní produkt vyvinutý s využitím nej-
modernějších technologií a poznatků pro zdraví a krásu nejen ženského poprsí,
ale i harmonii těla.

Nenechte si letošní jaro pokazit a zamiřte do nejbližší lékárny pro hydra-
tační oční kapky OCUTEIN® ALLERGO z prémiové řady Da Vinci Academia,
které poskytují potřebnou úlevu a osvěžení pro vaše oči při projevech senné
rýmy a alergií. Složení tohoto zdravotnického prostředku obsahuje tekutý ex-
trakt rostliny Helichrysum italicum, jenž má protizánětlivý a stahující účinek.
Kapky je možné dávkovat dle aktuální potřeby, bez denního omezení dávek.

Přejete si mít krásné, zdravé
a husté vlasy, kterými oslníte
partnera i široké okolí? Ale místo
toho vám vlasy padají, jsou
polámané a bez lesku? Může to být
nedostatkem živin, které jsou
pro jejich zdraví nezbytné.

Nespavost, stres, špatná nálada i záchvaty třeštění hlavy
dokáží zcela paralyzovat život. Nenechte se nervovými
problémy připravit o radosti všedních dní. Vsaďte na konopí –
účinný a bezpečný způsob, jakmít růžovější svět!

Nebojte se svá ňadra ukázat a splňte si své tajné přání –
dopřejte si sexy a pevný dekolt. Přinášíme vám bezbolestné
řešení, které vám zajistí pohledy nejen všechmužů,
ale i širokého okolí.

Jarní práce na zahrádce, slunce, prach, pyly… toť každo-
roční těžká zkouška pro náš zrak. Slzení, pálení a štípání očí
jsou poté nepříjemnou daní za příjemně strávený den.

Pro zdravé
a krásné vlasy

Ru
o

žovější pohled
na svět díky konopí

trakt
je

é
žení

Unikátní
složení se třemi
aminokyselinami
(metionin, cystein

a tyrosin)
a extraktem
z kopřivy.

Oční kapky OCUTEIN® ALLERGO lze aplikovat i při nošení kontaktních čoček.

aké
ejte

z kopřivy.

Konec mindráku
o

s malým poprsím

Nedejte alergiím šanci

é t j é řá í

VSAĎTE NA KONOPÍ, MĚJTE RŮŽOVĚJŠÍ SVĚT!

Revoluční, maximálně účinné přípravky CannamediQ
využívající aktivní konopí najdete ve své lékárně.

A K T I V N Í
K O N O P Í

y toť každo-Doplněk stravy Neuroregen díky unikátnímu složení s L-tryptofanem, koz-
líkem, meduňkou a bacopou zajišťuje působení na nervový systém ve třech
směrech:

 kozlík redukuje stres i podrážděnost, napomáhá usínání a zlepšuje
kvalitu spánku,

meduňka zlepšuje náladu,

 bacopa podporuje činnost mozku, čímž omezuje záchvaty třeštění hlavy.
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Máme pro vás
tip na film.

Soudem jmenovaná zákonná
zástupkyně Marla (Rosa-

mund Pikeová) podvádí svoje
klienty, amísto aby o ně pečo-
vala, získává nad nimi abso-
lutní moc. Její nejnovější
oběť má však v rukávu eso
v podobě mocných přátel,
kteří začnou protřelé podvod-

nici jít pořádně po krku. In-
ternetová televize Netflix
opět přichází s oddychovou
jednohubkou v podobě zábav-
ného mixu černé komedie
a thrilleru. Pustíte si pecku
Jako v bavlnce ještě dnes?

Světlovlasá herečka Rosa-
mund Pikeová umí být pěkná
mrcha. Divákům to předved-
la již v téměř sedm let starém
snímku Zmizelá. Nyní ukazu-
je svou další skvělou potvoru,
u které nebudete vědět, kdy

jí fandit, a kdy jí naopak přát
bolestivý skon.

Mrcha profesionálka
Ano. Zkušenější diváci již

delší dobu zaznamenávají, že
nám Netflix v poslední době,
co se jeho originální filmové
tvorby týče, servíruje stále
víceméně kvalitních kousků.
Tyhle výškrabky jsou zkrátka
základ toho, že je jeho filmo-
vá knihovna plná až po strop,
a jen blázen by nad tím ještě
dnes lamentoval. O to více po-
těší, že mezi ně novinka Jako
v bavlnce (I Care a Lot) relativ-
ně neznámého režiséra J Bla-
kesona nepatří.
Jak už jsem nadnesl výše,

Rosamund Pikeová si de facto
opakuje svou roli ze Zmizelé.
Její bezcitná mrcha Marla
Graysonová tumá rovněž dvě
tváře. Navenek je zákonnou
zástupkyní, jejíž prací je pe-
čovat o důchodce, kteří se
o sebe sami postarat nedoká-
žou. Ve skutečnosti je ale spo-
lu se svou partnerkou, vychyt-
ralou sítí ředitelů starobinců
a jedním natvrdlým soudcem
uklízí do domovů důchodců.
Jde přitom o zcela zdravé kli-
enty, kteří mají příbuzné
a těší se dobrému zdraví. Ob-
vyklým postupem je pak roz-
prodat majetek a shrábnout
co největší provizi. Jenže na
každého jednou dojde.

Trpaslík s bouchačkou.
A dortíkem
Jednoho dne Marla přestře-

lí. Za svou oběť si totiž vybere
neškodnou a nápadně pracha-
tou babičku Jennifer, která je
však ve skutečnosti všechno,
jen ne bezbranná. Bez vět-
ších spoilerů lze konstatovat,
že za ní stojí jedenmocnýma-
fián menší postavy (výborný
Peter „navždy Tyrion Lannis-
ter“ Dinklage). A ten má vel-
kou zálibu ve sladkém peči-
vu a uřezávání prstů nožem
na chleba. Správně tušíte, že
je Marle výborným a charis-
matickým protivníkem.

Žánrový koktejl
Jako v bavlnce je super film

ze dvou důvodů. A oba se dají
shrnout slovy „tvůrci měli
koule“. Jde totiž jednak o pří-
jemný žánrový mix, který si
libuje v černém humoru, kri-
mi zápletce i přepáleném až
absurdním scénáři. Děj pří-
jemně odsýpá, nenutí diváka
klást si zbytečné otázky,
a i když nejde o žádnou osca-
rovku, správně naladěného
diváka skvěle pobaví. Málo-
kdy se totiž stane, že se film
řítí tak nepředvídatelným
směrem, že zprvu netušíte,
jak dopadne. A také, že se di-
vácké sympatie během děje
divoce přesouvají mezi hlav-
ními antihrdiny sem a zase
tam. FILIP JAROŠEVSKÝ

inzerce

Na Netflixu okrádají bezbranné penzisty
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Počasí

„Tohle je ten
vedlejší účinek
výtěru z nosu.

MAREK B. KRÁČMAR
Facebook
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1. střešní svod
2. vodní tok
3. samice berana
4. pivní čepice

5. patřící ovci
6. jm. herečky Konvalinkové
7. malá oka
8. čumák (nářeč.)

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.00 To je vražda, napsala XI
16.45 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.15 V síti
22.00 Hercule Poirot X
23.35 Příběhy slavných...

Jaroslav Štercl
00.30 Případy detektivaMurdo-

cha XIII
01.10 AZ-kvíz
01.40 Máte slovo sM. Jílkovou
02.40 Dobré ráno
05.10 Černé ovce
05.30 Události v regionech

16.05 Válečnice (2/3)
17.00 První Američané
17.45 České stopy
18.45 Večerníček
18.55 Babylon
19.20 Kus dřeva ze stromu
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 S kuchařem kolem světa
21.00 Na cestě po jihokorej-

ském Tegu
21.30 Generálové (6/6)
22.25 Letecké katastrofy
23.10 Lovec (10/12)
00.10 Hra špionů: Příběhy

studené války (3/3)
01.05 Magda Goebbelsová,

první dáma třetí říše

15.55 Dr. House (21)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Co na to Češi
18.25 Ulice (4008)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Výměnamanželek XII
21.40 MasterChef Česko:

Souboj nejlepších
22.10 Malé lásky
23.10 Dr. House (20)
00.00 Dr. House (21)
00.50 Castle na zabití VI (18)
01.40 Malý Sheldon II (22)
02.00 Víkend
03.05 Co na to Češi
03.45 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (901)

16.25 Policie v akci
17.25 Krimi zprávy
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Sport
19.55 SHOWTIME
20.15 Sestřičky (49)

Chaloupka strýčka Toma. Seriál
(ČR, 2020)

21.35 Show Jana Krause
22.45 Poklad z půdy
23.50 Policie v akci
00.50 Námořní vyšetřovací

služba XI (23)
Admirálova dcera. Krimiseriál
(USA, 2013)

01.45 Policie Hamburk X (19)
02.45 Policie Hamburk X (20)
03.40 Prostřeno!

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 Body Fixers
11.30 Óčko hity
13.00 Óčko trendy
14.30 Smartmania
14.35 Óčko trendy
15.00 #VIDIMSE VMIXXXERU
17.00 Óčko hity
17.30 KOŤÁK KUCHTÍK

Neumíte vařit, ale baví vás to?
Zkuste to s moderátorem
Jakubem Kotkem

17.35 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Naked Attraction

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Jaroslav Černík
Paní Svrčinová
převzala štafetu,
držím jí palce.

Anketa

Co říkáte na výměnu hlavní hygieničky?

Beneš Táda
Vir nepodceňuji, ale

opatření jsou
nesmyslná, nefunkční.

To si takhle svištíte podzemní dopravou, kolem samé respirátory
a roušky a na vás vleze múza. Tak jako na našeho sloupkaře
@kukalpetr, jehož rozveršované dílko jsme zachytili díky tomu,
že jej autor opentlil správným tagem #metrotag. Díky! A těšíme se
na další podzemní poezii.

Jaromír Beránek
Výměnou hlavní
hygieničky se něco

změní?

@mojemetro

SMRT HOSPOD
Je to fakt těžké přiznat, ale ten virový „mor“ zasáhl gastrono-
mii přímo strašlivě! Tento březen mi připomíná, že už celý
rok žijeme v době covidové a že konečný účet ještě stále není
uzavřen. Podle nedávno zveřejněných statistik Svazu obcho-
du a cestovního ruchu přišla naše stravovací zařízení asi
o 72 miliard korun a definitivně zatáhla roletu (nebo ji už má
na půl žerdi staženou) jedna čtvrtina až jedna třetina restaura-
cí a hospod. Hostince to odnesly ještě víc než restaurace a úpl-
ně nejkrutější zásah dostaly bary, kluby, diskotéky, tam došlo
téměř k 70procentnímu poklesu tržeb.
Některé restaurace „přežívají“ díky okénkům a prodeji jídla
v krabičce. Bezpochyby tento druh stravování v budoucnu
ovládne část celosvětového trhu. Ovšemmnoho restauratérů

tvrdí, že je to pouze krát-
kodechý boj o přežití a že
se jim vůbec nevyplatí ote-
vřít výdejní okénko na-
místo celého podniku.
V mnoha restauracích
v USA jsem se v posled-
ních měsících setkal s no-
vou iniciativou: že vám re-

staurace připočítávají „automatické“ spropitné. Je to vymyšle-
no tak, že vám rovnou při předložení účtu nabízejí 15- až
20procentní výši dýška. Občas je to téměř povinné a někdy ješ-
tě navíc navrhnou pět procent k účtu s vytištěnou větou, že je
to na podporu zdevastované gastronomie a personálu. Pravi-
dla jsou v každém státě trochu jiná, ale určitě jde o jistou mo-
rální podporu, která snad aspoň trochu pomůže.
Určitá ohleduplnost, jistý soucit a vzájemná podpora budou
stále víc potřebné v rámci podpory i mnoha dalších těžce zasa-
žených oborů.
Milí gastronauti, obzvláště v této době si dejte pozor, abyste
nejedli, nepili a tím pádem ani nežili blbě!

Citát

Podle statistik
přišla naše stravovací
zařízení přibližně
o 72 miliard korun.

Dopisy a vzkazy

PŘEPÍNAČ

Řešení sudoku

PAVEL
MAURER
MILOVNÍK JÍDLA

Miliony jsou
jen pro někoho
Klobouk dolů před našimi
zdravotníky a všemi zá-
chrannými složkami, kte-
ré obětavě pomáhají zvlá-
dat současnou pandemii.
O to více nechápu, proč
jim vláda neustále odsou-
vá odměny za mimořádně
náročné nasazení. Mluvilo
se o nich už loni, stále se
jen mluví a slibuje a stále
„skutek utek“. Snad prý
v květnu… Na druhé stra-
ně se bezhlavě vyhazují
stovky milionů a nikdo za
to nenese politickou ani
finanční zodpovědnost!
Polní nemocnice v Letňa-
nech stála náš státní roz-
počet asi sto milionů,
z toho polovina šla na sou-
kromý účet majitele výsta-
viště. Po pár měsících se
akce stopla, protože se
zjistilo, že pro nemocnici
chybí kvalifikovaný perso-
nál. Říká se, že po bitvě je
každý generál. Ale copak
tato vláda nevěděla, že jí
kvalifikovaný personál
chybí?

ZDENA SEVEROVÁ

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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Před nebezpečím
nákazy vás spoleh-
livě ochrání pouze
respirátor.

O rouškách se sice říká „moje
rouška chrání tebe, tvoje rouš-
ka chrání mě“, ale ani s ochra-
nou okolí si v případě roušky
nemůžete být jisti. Samozřej-
mě, vždy je lepší mít aspoň
roušku, jež zachytí kapénky,
než nemít nic. Záleží-li vám
však na vašem zdraví i zdraví
vašeho okolí, volte vždy respi-
rátor nanovlákenný.

Přilnavost
Parametr přilnavosti se u ús-

tenek vůbec neřeší, zatímco
bez odpovídajícího facefitu ne-
může ochrana dýchacího
ústrojí získat status respiráto-
ru. Podmínkou je splnění
všech parametrů pro klasifika-
ci respirátoru, přilnavost je je-
den z nich, nejjednodušší na
pochopení a komunikacií.

Proč chtít nanovlákenný
respirátor?

Jde o spolehlivou ochranu
proti virům. Například respi-
rátory od českého výrobce Re-
spilon využívají vysoce účin-
nou nanovlákennou membrá-
nu s certifikovanou filtrační
účinností 99,7 až 99,9 procen-
ta záchytu viru. Filtrují také
bakterie, alergeny či jiné pev-
né částice, a to v obou smě-
rech. Chrání tedy jak svého
uživatele, tak okolí. Filtrační
účinnost je neměnná bez ohle-
du na vzdušnou vlhkost (tedy
i lidský dech), na rozdíl od běž-
ných respirátorů. Navíc jsou
díky použitému nanovláknu
lehké a prodyšné, skvěle přilé-
hají k tváři.

V čem se běžný respirátor
liší od nanovlákenného?

Základní rozdíl mezi nano-
vlákenným a klasickým respi-
rátorem se skrývá v principu
záchytu částic. Zatímco nano-
vlákenné respirátory fungují
na mechanickém záchytu,
ty klasické na elektrostatic-
kém, což je jejich zásadní ne-
výhoda.

Elektrostatický náboj se to-
tiž vybíjí vlhkostí. Proto pře-
stává klasický respirátor fun-

govat i při běžném nošení,
a to již po 30 minutách. Jeho
filtrační účinnost klesne na
40 až 60 procent, a proto je ne-
zbytně nutné, abyste po tom-
to časovém intervalu respirá-
tor sundali a nechali pro-
schnout.

Sám se sterilizuje
Ani to už není hudba bu-

doucnosti. Díky spojení čes-

ko-izraelských tvůrců se poda-
řilo dostat to nejlepší z několi-
ka technologií. Odborníci z br-
něnské firmy Respilon spolu-
pracují s doktorem Jeffem Ga-
bbayem a jeho izraelským vě-
deckým týmem. Ti už mnoho
let pracují s akcelerovanou
mědí v různých formách
a aplikacích. Akcelerovaná
měď totiž zajišťuje velmi rych-
lou likvidaci virů a bakterií.

Své nápady využili už napří-
klad v armádě nebo zdravot-
nictví. Oba týmy spojily síly
dohromady, a tak vznikl zcela
převratný typ respirátoru, VK
RespiPro se samosterilizační
funkcí.

Tento respirátor si můžete
pořídit ve velikosti M nebo L
na shop.respilon.cz, a to v ba-
lení po dvou kusech nebo
v ekonomickémbalení s dese-
ti kusy.

Ochrání mě nanovlákenné
nákrčníky před viry?

Součástí antivirových nákrč-
níků R-shield je filtrační nano-
vlákenná membrána, která je
všitá v oblasti nosu a úst. Na-
novlákennámembrána je tvo-
řena extrémně hustou sítí ten-
kých vláken (tisíckrát tenčích
než lidský vlas).

Otvory v ní jsou tak malé,
že zachytí až 99,9 procenta
virů a bakterií. Nepropustí ani
prach, smog, pyl či jiné alerge-
ny, propustí pouze molekuly
vzduchu. Navíc nezávislé mě-
ření dTestu z prosince
minulého roku prokázalo její
filtrační účinnost na úrovni
FFP2.

Respirátor VK RespiPro RESPILON

Extrémně lehký
a maximálně
pohodlný

Bezúdržbový

Nanovlákenný
filtr

Obousměrný
záchyt virů

Deaktivuje
viry ACu Akcelerovaná

měd

Certifikováno
Opakované
použití díky
samosterilizaci

30

Neprojdou!
Samosterilizační nano respirátor
s akcelerovanou mědí

Firewall
vaší imunity
Pořídíte na shop.respilon.cz

filtrační účinnost

FFP2

Respirátor? Z nanovláken
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Vítězem letošního ročníku
soutěže Vinařství roku se sta-
lo vinařství Sonberk z Popic
na Břeclavsku, které zároveň
zvítězilo i v kategorii středně
velkých vinařství s produkcí
od 50 do 250 tisíc litrů za rok.
Nejen o úspěších hovoří ob-
chodní a marketingová šéfo-
vá vinařství Dagmar Fialová.

Jaká je vaše filozofie?
Sonberk je skládačka, mo-

zaika, kde všechny dílky zapa-
dají do sebe. Skvělé víno lze
vyrobit jen za předpokladu
výjimečného vinohradu
a stejně výjimečného vino-
hradníka. Roman Slouk
a jeho tým pečují o jednotlivé
keře a půdu tak, aby daly ty
nejlepší hrozny. Bez talento-
vaného sklepmistra Oldřicha
Drápaka by to ale také nešlo,
jeho cit nejen pro ryzlinky,
které zráním nabírají na síle,
se už se stal věhlasným. Naší
filozofií je tvořit vína, která
budou srovnatelná s těmi svě-
tovými, budou vynikat mezi
tuzemskými a budou oblíbe-
ná mezi našimi fanoušky.

Dlouhodobě chceme stavět
především na suchých ví-
nech a v menšině na slad-
kých výběrech.

Čeho si na své práci nebo
vinařství nejvíce ceníte?
Právě všeho výše zmíněné-

ho – možnost pracovat s na-
šimi ryzlinky a dalšími víny,
na místě, jako je Sonberk, je

už samo o sobě splněný sen.
Skvělí kolegové Roman
a Olda jsou uznávané osob-
nosti v našem oboru, ale i dal-
ší kolegové dělají svou práci
srdcem. Třešničkou na dortu
je nádherné místo, architek-
tura, výhled a možnost se po-
tkávat a přátelit s nejrůznější-
mi umělci i dalšími osobnost-
mi.Možnost prezentovat Son-

berk aMoravu v Paříži či New
Yorku už je další bonus navíc.

Co považujete doposud za
váš největší úspěch?
Máme to štěstí, že úspěchů

bylo vícero, Best in show
z DWWA a díky tomu strán-
ka a půl v Decanteru v roce
2017, lahev na titulce loni.
Prezentace vína na střešní te-

rase v Paříži, přímo uVítězné-
ho oblouku, a následný úspěš-
ný vývoz tamtéž, to se poved-
lo na základě návštěvy tamní-
ho obchodníka a cestovatele
u nás, Sonberk je dokonce
i na obálce knihy, která je prv-
ním průvodcem na cestě ko-
lem světa vína.

Jaké jsou vaše plány do
budoucna?
Na Sonberku máme jasno,

snažíme se dělat všechno tak,
abychom byli na špici u nás
a srovnatelní se světem, pro-
to děláme nejrůznější vý-
zkumy ve vinohradu, aby-
chomdokázali bojovat s nový-
mi chorobami, proto držíme
jasně dané koleje ve sklepě.
Do budoucna chceme pořád
zlepšovat nabídku pro ná-
vštěvníky u nás, také se sou-
středit na export a reprezen-
tovat Moravu na ještě více
místech ve světě. Zásadní
změny nechceme, věříme, že
cesta, kterou jdeme nyní, je
ta správná, teď jen neuhnout
a jít pořád dál a ještě radost-
něji.

Jako jediné antivirové řešení
na světě již od května 1998
nepropustilo během testová-
ní VB100 žádný druh škodli-
vého kódu a získalo již na sto
ocenění. Značce ESET může-
te tedy bez obav svěřit ochra-
nu vašich zařízení, která jsou
k internetu připojena.

Pro domácnosti je vhod-
ným řešením balík ESET Fami-
ly Security Pack. Před hrozba-
mi internetu ochrání všechna
vaše zařízení a pomůže napří-

klad při jejich ztrátě či odcize-
ní. Součástí balíku rodinné in-
ternetové ochrany jsou licen-
ce pro tři počítače s operač-
ním systémem Windows a tři
další zařízení s operačním sys-
témemAndroid. Pokud ale ne-
máte v plánu připojovat k in-
ternetu celou domácnost
nebo vlastníte menší počet za-
řízení, můžete jejich ochranu
vyřešit pomocí ESET Internet
Security. Vícevrstvá ochrana
zaručí, že vaše data a údaje bu-

dou před všemi útoky vždy
v bezpečí. Můžete se spoleh-
nout také na ochranu před
útoky v internetovémbankov-
nictví, ochranu před ransom-
wary nebo na ochranu domácí
sítě před nezvanými uživateli.
ESET je prvotřídní interneto-
vé zabezpečení pro vaši do-
mácnost i firmu.

Pokud chcete ochránit vaše
počítače, telefony, tablety, in-
ternetové bankovnictví a veš-
kerý váš pohyb na internetu,

zvolte ESET. V internetovém
obchodu Mironet.cz pořídíte
roční licenci ESET Family Se-
curity Pack za 1590 korun
a ESET Internet Security již od
745 korun.

Vstupte do kouzel-
ného světa Harry-
ho Pottera, jeho
přátel a společníků
se sérií Lego Harry
Potter.

Mezi Harryho kamarády na-
jdeme i společníky ze zvířecí
říše. Nejznámější je bezespo-
ru sněhobílá sova Hedvika.
Vystihněte magickou osob-
nost a elegantní pohyb Hedvi-
ky, slavné sněžné sovy z fil-
mů s Harrym Potterem. Sbě-
ratelský model Hedviky od

firmy Lego nabízí zábavný
stavitelský zážitek a skvěle se
vyjímá na výstavce. Tentomo-
del tvořený 630 dílky s rozpě-
tím křídel přes 34 cm zachy-
cuje Hedviku v letu, jak doru-
čuje důležitý dopis.
Až bude model hotový,

ovládejte pohyb kloubových
křídel nahoru a dolů tím, že
budete otáčet rukojetí. Sběra-
telský model stojí na robust-
ní podložce s odnímatelnou
minifigurkouHarry Potter od
firmy Lego a druhou,menší fi-
gurkou sovy Hedviky s rozta-
ženými křídly.
Tato stavebnice nevyžadu-

je baterie. K ovládání pohybli-
vých křídel slouží pouze ruč-

ní mechanismus na zadní
straněmodelu. Díky srozumi-
telnému návodu bude proces
stavění bezproblémový a zá-
bavný. Až si svůj výsledek pro-
hlédnete, budete na něj pat-
řičně hrdí.
Pokud hledáte parádní dá-

rek nebo zábavný sestavitel-
ný model pro děti či fanouš-
ky Harryho Pottera bez ohle-
du na věk, řada stavebnic
Lego Harry Potter vám určitě
přinese nevyčerpatelnou por-
ci magické zábavy.
Stavebnice Lego Harry Pot-

ter se sovou Hedvikou za-
koupíte aktuálně v interneto-
vém obchodu Mironet.cz za
940 korun. Sova Hedvika ze stavebnice Lego Harry Potter 2x MIRONET

Dagmar FialováVinařství Sonberk najdete na Břeclavsku. 2x SONBERK

Internet. Ať už na něm děláte cokoliv,
ESET ochrání vás i celou vaši domácnost

Magická stavebnice od Lega

„Neuhnout z cesty a jít radostněji dál“
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„Václav si v Praze
klidně popelaří
a mně, tatínku, ho-
díte na krk takový
majetek!“ Firmy se
v Česku dědí naštěs-
tí bez cimrmanov-
ských obav.

Těm, kterým bylo na začátku
devadesátých let kolem třice-
ti nebo čtyřiceti a zakládali to-
várny, dílny, farmy, je v sou-
časnosti o třicet let víc. Po-
kud jsou úspěšní, chtějí si plo-
dy své práce užít i jinak než
jen každodenním stresem
a nekončícím jednáním
s partnery či vymýšlením
konkurenční strategie.
Předávání podniků „z otce

na syna“, případně z „matky
na dceru“, se stává samozřej-
mostí. Pokud si ovšem zakla-
datelé své nástupce vychovali
a ti mají chuť a odvahu v úsilí
rodičů pokračovat. „Nikdy
bych se nechtěl dočkat mo-
mentu, kdy bych naší firmě
bránil v dalším rozletu. Proto
ji zavčas a rád svěřím mlad-
ším, kteří mají tu správnou
energii a moderní uvažování.
Jsemmoc rád, že můj syn On-
dřej měl od začátku o toto
podnikání zájem a díky tomu
mu nyní mohu předat ve-
doucí pozici,“ říká s určitou
dávkou nostalgie i hrdosti
Viliam Wachal, zakladatel
stavební společnosti VW Wa-
chal.

Druhá generace na startu
Ondřejovi, který se stává je-

jímnovým generálním ředite-

lem, je letos pětatřicet. Ve
funkci nahrazuje svého otce
v roce, kdy společnost slaví
třicet let od založení. Má-
lokterá firma se stamilionový-
mi obraty zůstává v Česku po
generace v čistě rodinných ru-
kou. VW Wachal je jednou
z nich. V této době zaměstná-
vá přibližně devadesát lidí.
Podnikatelůmpůvodně z Kro-
měříže se navíc v loňském
roce dařilo i přes pandemii
koronaviru – odhadovaný ob-
rat přeskočil půlmiliardovou
laťku.

Nový šéf firmy začínal
na stavbách u míchačky
Nový generální ředitel roz-

hodně nedostal od otce firem-
ní království na stříbrném
podnosu. Musel si svou židli
šéfa řádně odpracovat.
I v montérkách. Společnost
poznal „zespodu“, od letního
brigádničení u míchačky až

po funkci ekonomicko-pro-
vozního ředitele, kterým byl
dosud. Jak sám říká, nyní by
se chtěl zaměřit především
na digitalizaci staveb a rozvoj
dalšího obchodu.

„Chceme se zbavit papírů
na stavbách a většinu doku-
mentace již udržovat pouze
digitálně. Je to jasný trend,
který zrychluje práci a před-
chází různým zmatkům.
Budu se také více věnovat sou-
kromým zakázkám, které
byly zatím spíše na okraji na-
šeho zájmu,“ popisuje plány
do budoucna. Ani po změně
šéfů ale nepočítá, že by otce
ze zapojení vynechal.
„Rádi bychom v rámci pod-

nikání rozvíjeli další aktivity,
jako jsou například opravy
mostů nebo stavby inženýr-
ských sítí. O to se nyní bude
starat právě otec, když bude
mít volnější ruce,“ doplňuje
Ondřej Wachal.

Ať rozhoduje ten mladší,
otec se těší na golf
Podle ViliamaWachala syn

firmu přebírá v obtížné době,
přesto nemá nejmenší obavy.
„Nemám v plánumu do vede-
ní zasahovat, v posledních le-
tech prokázal, že je schopný
manažer. Budu se udržovat
v obraze, ale rozhodování a ří-
zení už nechám na něm. Do-
cela se těším, až budu mít
více času třeba na golf nebo
cestování,“ říká. Podle svých
slov by se nebránil, kdyby On-
dřej firmu časem předal
svým potomkům.

Velké krize zatím vždy
s úspěchem ustáli
Přestože je letošek pro bu-

doucnost řady odvětví rokem
nejistoty, pro firmu je rokem
oslav od založení. „Pandemie
se nás naštěstí zatím zásadně
nedotkla, loni jsme měli do-
statek práce a věřím, že vý-

sledky hospodaření budou
dobré. I letosmáme nasmlou-
vány zakázky a zatím to vypa-
dá, že jubilejní rok bude
úspěšný,“ předpovídá nový
šéf OndřejWachal. Je však po-
dle něj už nyní znát, že práce
ubývá a o zakázky se uchází
více firem, než bylo v přede-
šlém období zvykem dříve.
Podle Viliama Wachala

bude kondice stavebnictví zá-
ležet i na tom, jak se příští vlá-
da vypořádá s následky pan-
demie. „Dluhy se budou mu-
set začít splácet a to může
dost ovlivnit veřejné roz-
počty a investice. Ale věřím,
že to nezpůsobí stejnou para-
lýzu jako po finanční krizi
v roce 2008, kdy se úplně za-
stavily veškeré veřejné zakáz-
ky a chvíli trvalo, než se zase
vše rozběhlo. To bylo asi nej-
složitější období za dob naše-
ho fungování,“ vzpomínáWa-
chal starší. PAVEL HRABICA

Ondřej a ViliamWachalovi. Klíčky od šéfovské kanceláře se stěhují k synovi. ARCHIV

Děti volí vlastní cesty

Podle společnosti Minority
Investment přežije generační
výměnu třicet procent firem.

● Předání rodinného
podnikání se dožijí pouze
tři procenta firem.

● V Česku je 63 procent
společností vlastněno
výhradně původní generací,
87 procent je řízeno výhrad-
ně původním majitelem.

● V současnosti je 61 procent
firem ve fázi první generační
výměny, 60 procent vlastní-
ků uvažuje o odprodeji
mimo rodinný kruh.

Více na www.jobdnes.cz/detail/UPRQNA
Městská část Praha-Libuš

Samostatný referent/ka odboru kancelář

starosty. hledá Úřad MČ Praha-Libuš. Pracovní
náplň: Spisová služba, registr smluv, administrativní
práce, agenda volených orgánů, platová třída: 8. Více
informací na: www.praha-libus.cz, E-mail:
tajemnik@praha-libus.cz

Více na www.jobdnes.cz/detail/8T8B7P
KV Final Ralsko s.r.o.

Technolog svařování / Technolog - normovač,

SŠ technického směru praxe v oboru svařování kovů,
MIG/MAG znalost programování robotů, znalost
vyhodnocení kvality svárů, PC (IS Helios, Word, Excel,
Outlook), AJ, ochotu učit se. E-mail:
personalni@kvfinal.cz

Více na www.jobdnes.cz/detail/6SO1NM
Středisko výchovné péče

Speciální pedagoga - psychologa hledá do týmu
Středisko výchovné péče v Mladé Boleslavi -
ambulantní oddělení. VŠ speciální
pedagogika/psychologie dle § 18,19 zák. 563/2004Sb.
o pedagogických prac., E-mail: prace@klicov.cz, Tel:
283 882 510.

Státní, veřejná správa

Více na www.jobdnes.cz

Vedoucí oddělení prevence metodické podpory OSV

Specialista přípravy a realizace dopravních a/nebo pozemních staveb

Koordinátor/ka veřejných zakázek (ref. odd. právního a VZ)

Referent/ka odboru školství

Vedoucí oddělení kontroly živnostenského odboru

Soukromé podnikání. Když se
firma „stěhuje“ do rukou syna

inzerce
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Fotbalová Slavia se rozhodla
na zítřejší úvodní osmifinále
Evropské ligy (EL) s Glasgow
Rangers pozvat jako hosty zá-
stupce lékařů a zdravotníků.
Podle předsedy představen-
stva Jaroslava Tvrdíka jim
klub chce poděkovat za boj
proti pandemii covidu-19.
Na sportovní utkání v zemi

kvůli vládním opatřením už
řadu měsíců nemohou fa-
noušci. Kluby ale mohou po-
zvat tři stovky VIP hostů, kte-
ří musejí podstoupit korona-
virový test a na stadionu dodr-
žovat hygienická opatření.
Slavia bude mít v hledišti

některé držitele permanent-
ních vstupenek, kteří jsou po-
voláním lékaři či zdravotníci.
Všechny osoby na stadionu
budou muset mít negativní
PCR test.
„Slavia Praha si ve spolu-

práci s partnery a sponzory
klubu dovoluje pozvat hosty
z řad lékařů, zdravotníků
a zaměstnanců zdravotnic-
kých zařízení ČR na osmifiná-
le Evropské ligy,“ uvedl Tvr-
dík na Twitteru. ČTK

Na letní olympijské a para-
lympijské hry v Tokiu nebu-
dou smět fanoušci ze zahrani-
čí. Podle agentury Kjódó
o tom rozhodla japonská vlá-
da kvůli obavám obyvatel
země z rozšíření koronaviru
a jeho různých mutací. Ofi-
ciálně má o svém očekáva-
ném kroku informovat kon-
cembřezna po jednání s orga-
nizátory a Mezinárodním
olympijským výborem. Navíc
testování účastníků her v To-
kiu na koronavirus bude zřej-
mě ještě intenzivnější, než
pořadatelé dosud plánovali.
Sportovci měli absolvovat od-
běry minimálně každé čtyři
dny. Podle nové předsedkyně
organizačního výboru Seiko
Hašimotové se kvůli výskytu
nových mutací a častému fy-
zickému kontaktu v řadě
sportů intervaly mezi testy
nejspíš zkrátí. „Z pohledu
sportovců je podle mě lepší
začít rovnou se striktním tes-
továním než měnit nastave-
ná pravidla během her. Musí-
me o tom popřemýšlet,“ pro-
hlásila Hašimotová. Olym-
piáda se má konat od 23. čer-
vence do 8. srpna. ČTK

Hrozba kontuma-
ce kvůli covidu
bude viset nad
extraligovými
hokejovými týmy.

Na čtyřech stadionech začne
dnes předkolo vyřazovací čás-
ti hokejové extraligy, které
se oproti minulým sezonám

značně liší. Kvůli koronaviro-
vé krizi je tento extraligový
ročník nesestupový a do vyřa-
zovací části postoupilo 12 ze
14 celků – čtveřice přímo do
čtvrtfinále a osm do předko-
la. I nadále se bude hrát bez
diváků v ochozech a praktic-
ky bez možnosti odkládat zá-
pasy kvůli nemoci covid-19.
V případě, že některý z týmů
nebude moct kvůli karanté-
ně nastoupit, budou jeho zá-
pasy kontumovány.

„Podmínky jsme nastavili
již před začátkem extraligy,
protože jsme předpokládali
a předvídali, co se všechno
může stát, kdyby nás pande-
mie znovu uvrhla do většího
počtu nákaz,“ řekl ředitel ex-
traligy Josef Řezníček. „Po-
kud by Generali Česká pojiš-
ťovna play-off nešlo dokončit
vůbec, tak by titul získal tým,
který se nejlépe umístil v zá-
kladní části soutěže a ke dni
ukončení soutěže nebyl

z play-off vyřazen,“ upřesnil
Řezníček. V případě, že by se
například jedna série vůbec
neodehrála, postoupilo by
dále lépe postavené mužstvo
po základní části. ČTK

Doma s Leicesterem

Na předchozí domácí duel
EL mohlo do Edenu dorazit
600 lidí. Slavia testovala
pilotní projekt Cesta ze tmy.

● Iniciativu poškodilo pozvání
několika hostů, především
exministra zdravotnictví
Romana Prymuly, který jen
pár hodin před utkáním na-
bádal k tvrdému lockdownu.

Citát

Děkujeme za to, že
zachraňujete naše
životy.
JAROSLAV TVRDÍK, PŘEDSEDA
PŘEDSTAVENSTVA SK SLAVIA PRAHA

Bach bude dál šéfem MOV
Předseda Mezinárodního olympijského výboru (MOV)
Thomas Bach bude v čele organizace pokračovat další
čtyři roky. Na dnešní volební videokonferenci MOV, jež
se kvůli bezprecedentnímu odložení olympijských her
v Tokiu nezvykle koná jen několik měsíců před vrcholnou
letní akcí, nebude mít 67letý německý bývalý šermíř
a olympijský šampion z Montrealu 1976 protikandidáta.
Bach se stal devátým předsedou MOV v září 2013. MAFRA

Mandát dopoval
Analýza vzorku B potvrdi-
la pozitivní dopingový ná-
lez pardubického hokejis-
ty Jana Mandáta při kon-
trole z poloviny prosince.
Pětadvacetiletému útoční-
kovi hrozí minimálně
dvouletý trest. „Mimo hru
by ale mohl zůstat až čty-
ři roky,“ potvrdil předse-
da disciplinární komise
extraligy Viktor Ujčík.

Velký obrat
Basketbalisté Nymburka
zvítězili v dramatickém
osmifinále Ligy mistrů

nad italským Dinamem
Sassari 90:89. O druhém
vítězství českého celku
v této fázi prestižní soutě-
že rozhodl trefou dvě vte-
řiny před koncem Hayden
Dalton. Nymburští otočili
duel, v němž až o 14 bodů
prohrávali, i díky 28 bo-
dům nejlepšího střelce
Jerricka Hardinga.

Liga mistrů
Fotbalisté Dortmundu po-
stoupili do čtvrtfinále
Ligy mistrů. V domácí od-
vetě osmifinále remizova-
li se Sevillou 2:2 a naváza-
li na úvodní výhru3:2. ČTK

Krátce

Hry v Tokiu.
V hledišti mají
být jen Japonci

Play-off bude bez diváků

Další výhra
Fotbalisté Sparty po návra-
tu z karantény kvůli koro-
naviru v týmu porazili v do-
hrávce 21. kola první ligy
Příbram 4:0. Pražané pod
trenérem Pavlem Vrbou
(na snímku) vyhráli i čtvrtý
zápas v nejvyšší soutěži.
Letenští si upevnili druhé
místo v tabulce a na vedou-
cí Slavii ztrácejí 11 bodů.
Na výhře domácích se bran-
kami v prvním poločase
podíleli Ladislav Krejčí
mladší a Libor Kozák. Po
změně stran se prosadil
střídající Adam Karabec
a v nastavení si dal vlastní
gól Jiří Mezera. MAFRA

EL. Pro lékaře
a zdravotníky

Číslo dne

3
Tři české tenistky si na turnaji
v Dubaji zahrají osmifinále.
Karolína Plíšková ve druhém
kole porazila 6:3, 6:7 a 6:2
Anastasiju Sevastovovou
z Lotyšska. Barbora Krejčíko-
vá pokračuje po vítězství 6:3,
6:1 nad Jelenou Ostapenko-
vou z Lotyšska a kvalifikantka
Tereza Martincová vyřadila
6:1 a 6:4 jedenáctou hráčku
světa Kiki Bertensovou
z Nizozemska.

Dnešní zápasy

Hradec–Litvínov 17.00
Plzeň–Olomouc 17.30
Vítkovice–Brno 17.30
Pardubice–K. Vary 19.00


